
Krere Vagn 

Som lovet vender vi her tilbage med nogle kommentarer til din artikel Martinus og penge. Vi vil 
evt. senere komme med en mere detaljeret redeg0relse. Der er nreppe tvivl om, at mange af Sagens 
interesserede vil eftersp0rge nrermere oplysninger om indholdet og forl0bet af den meget specielle 
sag omkring arven efter Sam. 

Instituttets okonomi og fonde 
F0rst og fremmest rna vi glrede OS over det, du selv har kunnet iagttage via arsrapporteme for Insti
tuttets (Mls) fonde. Nemlig at 0konomien gennem en arrrekke har vist en positiv udvikling takket 
vrere de mange frivillige medarbejderes engagerede indsats og de betydelige pengegaver og arvebe-
10b, MI modtager ar efter ar. Deter rigtigt, som du skriver, at de fleste interesserede ikke viser sa 
stor interesse for den officielle del af 0konomien, som kommer til udtryk gennem arsregnskabeme. 
Derfor har vi ikke m0dt det behov, man kender fra erhvervslivet, hvor arsregnskaber spredes som 
led i virksomheders information. Men vi oplyser selvf0lgelig om regnskabstal og aktiviteter i tids
skriftet Kosmos. Vi ved, at det betyder meget for trovrerdigheden, at MI arbejder som en idealistisk 
organisation, hvor opgaveme for en stor dels vedkommende udf0res af frivillige, og hvor de fa an
satte som noget selvf0lgeligt f'ar det samme i l0n og accepterer et beskedent l0nniveau. Vore gave
givere er uden tvivl meget optaget af, om midleme nu ogsa bliver brugt fomuftigt til at l0se de 
mange opgaver med oversrettelser, bogudgivelser, digitalisering afvrerkeme, undervisning, byg
ningsrenovering osv. Her er det bestemt vort indtryk, at netop fordi sa mange af de interesserede 
selv lever med i Ml's virke f.eks. ved at deltage i kurser og arbejdsuger i centret i Klint, komme til 
foredrag og studiekredse pa Mariendalsvej, lrese Kosmos og nyhedsbreve etc. at sa far de en grund
lreggende tillid til at tingene udvikler sig godt og positivt i den venskabelige atmosfrere, som for 
Martinus altid var det vigtigste i MI's virke. 

Med din revisorbaggrund har du naturligt et srerligt fokus pa den overordnede 0konomi og ffi.rsregn
skabet, og vi har da ogsa gennem arene svaret pa ganske mange sp0rgsmal fra dig omkring det. Vi 
har herunder redegjort for arsagen til, at MI organisatorisk er opdelt i 2 fonde. Kort skal her blot 
nrevnes den historiske baggrund, at myndighedeme tilbage i 1980'eme havde omdannet MI til en 
erhvervsdrivende fond som led i en generel skrerpelse afkraverie til danske fonde. Det var derfor en 
lykkelig begivenhed, da Martinus Idealfond midt i 1990'eme {gen blev godkendt som en almennyt-

,-../ tig fond, bl.a. fordi det indebrerer fritagelse for at betale arveafgift. Betingelsen for denne ordning 
var, at de praktisk udf0rende opgaver inden for forlags- og kursusvirksomheden, som i lovgivnin
gens forstand har en erhvervsdrivende karakter, blev udskilt i en srerskilt erhvervsdrivende fond
Martinus Aktivitetsfond. Det drejer sig populrert sagt om de aktivitetsomrader, hvor vore brugere 
selv betaler direkte for ydelseme, dvs. produktionen og salget afMartinus' vrerker og tidsskriftet 
Kosmos samt afholdelsen afkurser, udlejningen afkursusboliger, driften af spisestedet Terrassen 
osv. Disse omrader reprresenterer med godt 4 mio. kr. den st0rste del afindtregteme. Det ville selv
f0lgelig vrere mere enkelt, hvis det hele kunne samles i en fond, men vi g0r det geme pa den nuvre
rende made, fordi det giver MI de store fordele ved at have en almennyttig fond. Senest har det 
medf0rt tilladelse til, at vore gavegivere kan fratrrekke gaver til Idealfonden pa deres selvangivelse. 
Vi henviser i 0vrigt til bogen Samarbejdsstrukturen, specielt afsnit 14.4, hvor disse forhold er nrer
mere beskrevet. 

Man skal vrere opmrerksom pa, at MI' s formal og organisation er ret atypiske f.eks. set i forhold til 
det man kender fra religi0se foreninger og andre humanitrere organisationer, men vi oplever at 



myndighedeme har v<:eret fremsynede ved at godkende vores almennyttige status og ved i det hele 
taget at anerkende MI's arbejde som en seri0s og trov<:erdig humanit<:er virksomhed. 
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Du fremf0rer det synspunkt, at det b0r fremgar af regnskabeme hvem der yder st0tte til MI og med 
hvilke bel0b. I et sadant sp0rgsmal er det altid klogt at se tilbage pa Martinus' egen praksis. Han 
modtog ofte gaver bade fra kendte og mindre kendte personer og han rundsendte en hjertelig tak for 
deres st0tte til sag en. Men han kvitterede ikke med publicere navnelister over sine "sponsorer". Det 
var hans klare princip, som han har omtalt i artiklen "Gavekultur", at han kun modtog st0tte der 
blev givet som <:egte gaver uden tilknyttede betingelser. Det var ogsa helt afg0rende for ham, at den 
kreds der st0ttede ham ikke kom til at fremsta som en sekt eller lukket menighed. Det skal v<:ere et 
helt personligt anliggende, om man 0nsker at st0tte denne s<:erlige Sag. Og man skal kunne g0re det 
i en tryg forvisning om, at man ikke beh0ver at blive offentligt identificeret med Sagen og at andre 
mennesker ikke konfronteres med oplysninger om, hvorvidt man f.eks. har st0ttet med 50 kr. eller 
50.000 kr. Men fra MI's side vi giver geme oplysninger om omfanget af st0tten og tilslutningen, 
herunder f.eks. at MI typisk modtager 550-600 gaver om aret, at tidsskriftet Kosmos har ca. 
1. 700 abonnenter i ind- og udland og at vi hvert ar har bes0g af 1.200 -1.500 kursister i Klint. 

Revision 
MI skal samarbejde med et revisionsfirma, der bade harden faglige dygtighed og evne til at indleve 
sig ide s<:erlige formal og vilkar der g<:elder for et ikke-forretningsbaseret andsvidenskabeligt insti
tut. Vi har tillige brug for, at firmaet samarbejder pa en effektiv og fleksibel made og ikke tager de 
h0je priser, man kender fra de store business-orienterede revisionsfirmaer. Interessen for Martinus 
Kosmologi er jo endnu ikke sa udbredt i revisisonskredse, men MI har de sidste 3 ar haft et meget 
tilfredsstillende samarbejde med revisionsfimaet Trekroner Revision A/S, som har en passende st0f
relse til vore forhold og tillige har det fom0dne kendskab ogsa til fonde og organisationer der arbej
der inden for den humanistiske og alternative verden. Firmaet har siden 1983 drevet revisionsvirk
somhed i Roskilde under navnet Lauge Scmidt & Co og skiftede til navnet Trekroner, dad~ flyttede 
til et nyt domicil i Universitetsparken i Trekroner ved Roskilde. Firmaet har omkring 20 revisorud
dannede, og vore prim<:ere samarbejdspartnere er statsautoriseret revisor Linnea Weinreich og fir
maets medindehaver John Cubbin. 

MI's tidligere revisionsfirma var Finn Bentzens Revisionsinstitut, hvor de prim<:ere samarbejdspart
nere var statsautoriseret revisor Bent Andrup og Finn Bentzen selv, der i mange ar har arbejdet som 
skatterevisor. Finn begyndte at samarbejde med Martinus allerede i 1970 og har gennem arene l0st 
mange 0konomiske radgivningsopgaver for MI. Det var bl.a. hans indsats, som f0rte til at Martinus 
Idealfond blev godkendt som en almenvelg0rende fond, der er fritaget for at betale den ellers g<:el
dende arveafgift (pa 36 %) af de betydelige arvebel0b, som interesserede har begunstiget fonden 
med gennem ar~ne, og som betyder rigtigt meget for MI's samlede 0konomi. Finn er idag pa vej 
mod sin pensionisttilv<:erelse, men arbejder stadig med egen virksomhed i Hiller0d. Deter en mis~ 
forstaelse, nar det angives at han skulle v<:ere ansat som medarbejder hos Trekroner Revision. Tre
kr..®er o. ser, at de bruger ham som ekstem samarbejdspartner omkring specifikke opgayer,.som ,, 

l ikke ber0rer MI. Det er saledes ere ar siden, at Finn har v<:eret i ber0ring med revisor~ revisionsoij
gaver og 0konomiske radgivning over for MI. Da du alligevel i forbindelse med den nedenfor om-· 
talte ulykkelige sag har 0nsket at sa tvivl om dette sp0rgsmal, har MI for god ordens skyld sikret sig 
aftalem<:essigt, at det ikke sker. 

Sam Zinglersen. 

Yr 



··~ 
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Da Sam Zinglersen i september 2007 gik over pa det andelige plan i den h0je alder af95 ar, skete 
det efter et sprendende og begivenhedsrigt liv, hvor han oplevede et nrert venskab med Martinus og 
ydede en gavmild st0tte bade til MI og Martinus' btrmdomshjem Moskilvad. Alle der kendte ham 
husker hans positive og aldrig ford0mmende holdning over for andre mennesker. Der er al mulig 
grund til at vreme om dette positive eftermrele, og derfor rna man 0nske at alle som involveres i at 
forvalt~,Sams efterladte livsvrerk ser det som en selvf0lge ikke at forbinde ham hverken med per-. 
sonanklager, ford0mmelser eller retssager. Specielt finder vi det uheldigt, hvis der i hans navn f0res 
en retssag med det tvivlsomme formal at opna en st0rre arv efter ham. 

MI har ikke vreret part i den omtalte ulykkelige konflikt mellem Sam og Finn Bentzen, som handle
de om fordelin en af ariparter mellem bestyrelsesmedlemmer i Sams private forlagsselskab. Men 
som nrere venner og naboer t1 am erfarede vi, at han i sin h0j e alder var udsat or et urimeligt pres. 
Vi ser det paden made, at nar der opstar en sadan konflikt mellem 2 personer, som ellers har haft et 
nrert samarbejde i mere end 20 ar, sa er det klogt at bruge inspirationen fra Martinus' altid venlige, 
langmodige og forstaende holdning. Det vil sige, at frem for at ga rettens vej b0r sagen kunne l0ses 
i mindelighed gennem mregling, ogsa selvom en sadan mregling kommer til at tage lang tid. Men vi 
matte erkende, at den mregling MI var i stand til at tilbyde ikke skabte en tilstrrekkelig hurtig 10s
ning, og det var derfor helt forstaeligt at Sam inddrog professionel hjrelp i form af advokatbistand 
mv. Vi var selvsagt meget kede af, at det ikke lykkedes os at give Sam en bedre st0tte, og selvom 
MI ikke var direkte part i sagen, harden givet os anledning til eftertanke over, hvordan man pa en 
bedre made kan 10se konflikter i Martinus' and. Vi kan forestille OS, at de 0Vrige implicerede rna 
g0re sig tilsvarende overvejelser. Vi oplever helt grundlreggende, at der er behov for det, som Mar
tinus geme opfordrede til ved tilfrelde afuoverensstemmelser, nemlig at vi "trender tilgivelsens lys i 
vore hjerter". 

Det var afg0rende for Sam, at hans efterladte livsvrerk kommer til at gavne Martinus Sagen, herun
der ikke mindst Moskilvad-museet som var hans hjertebam. I de samtaler radet havde med ham 
bi.a. i maj 2007 gav han gentagne gange udtryk for, at han ville vrere glad og tryg ved at MI overtog 
ansvaret for Moskilvad, ogsa fordi en sadan l0sning ville spare store bel0b pa de administrative ud-

--wfter til regnskabsf0ring og revision. I de fremlagte planer ser det desvrerre ud til, at der i stedet 
satses pa en meget besvrerlig l0sning, hvor arven efter Sam flyttes til en helt nyoprettet fond, som 
ikke har ejerskabet til Moskildvad. Det kan ikke undga at blive juridisk meget indviklet og tungt at 
administrere. Vi synes som sagt, at sagen rna give anledning til betydelig eftertanke omkring, hvor
dan vi pa en bedre og mere krerlig made kan l0se uoverensstemmelser i Martinus' and. Vi vil opfor
dre til, at du oplyser nrermere om din egen rolle i sagen, herunder at du har vreret radgiver for Sam 
omkring rendring afhans testamente og initiativtager til planen om at flYffehans arv til en helt ny
oprettet fond. . 

Nojagtighed fremmer forstaelsen 
Du skriver, at du fremkommer med dit indlreg i den bedste mening for at st0tte Martinus' Sag. Vi 
ser det sadan, at den bed§te st0tte til Sagen altid vil vrere knyttet til det, Martinus fremhrevede som 
det vigtigste ud fra analyseme, nemlig at vi uanset uenigheder og forskelle i opfattelserne fors0ger 
efter bedste evne at kommunikere i den fredeiige, tilgivende og venskabelige atmosfrere, som vil 
vrere det fomemste kendetegn ved den nye verdenskultur. Under alle omstrendigheder rna det vrere 
det bedste for Sagen, at de oplysninger som fremlregges er korrekte og drekkende, og det gretter vi 
pa at du med din revisorbaggrund vil vrere enig i. Vi har i det f0lgende oplistet en rrekke konkrete 
punkter i dit indlreg, hvor vi mener at lreseme b0r have en mere korrekt og prrecis information. 

Ingrid
Highlight



1. 
Du giver udtryk for, at du ikke har raet svar fra MI pa dine sp0rgsmal omkring MI' s 0konomi og de 2 
fonde. Det rigtige rna va:re at forta:lle, at vi gennem arene har haft en ganske omfattende maildialog 
omkring disse sp0rgsmal. 

2. Du skriver, at MI's forhenva:rende revisor angav sig som statsautoriseret, selvom han ikke var det. 

3. 

4 
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7. 

Ogsa her rna det rigtige va:re at oplyse de faktuelle forhold, som du kender fra vore arsregnskaber, 
nemlig at ansvaret for revisionsarbejdet dengang var forankret hos 2 personer i Finn Bentzens 
Revisionsinstitut, statsautoriseret revisor Bent Andrup og skatterevisor Finn Bentzen. 

Du skriver, at den omtalte Finn Bentzen er ansat hos MI's nye revisionsfirma, hvilket som na:vnt ikke 
er tilfa:ldet. Firmaet oplyser, at de bruger ham som ekstem samarbejdspartner omkring specifikke 
opgaver, som ikke ber0rer MI: Det rigtige rna her va:re, at kritikken af en afMis tidligere 
samarbejdspartnere ikke flere ar efter bruges som paskud til at rejse tvivl om MI's nuva:rende 
0konomiske forhold. . .. 

Du skriver at MI's ledelse pa mode med dig den 25. oktober 2005 skulle have fortiet oplysninger. Men 
vi har faktisk ikke holdt mode med dig pa dettidspunkt. Til genga:ld havde vi en yderst venskabelig 
dr0ftelse mellem dig og 3 af radets medlemmer den 18. februar 2006, hvor vi bl.a. droftede den 
ulykkelige sag mellem Sam Zinglersen og Finn Bentzen. Du glemmer at forta:lle, at vi efterfolgende 
netop har mailet sammen om dette m0de. 

Du skriver, at Maitinus ikke brugte sine evner pa at analysere de personer, Forsynet havde sendt ham. 
Det siger sig selv, at Martinus vurderede de personer, der skulle udfore opgaver for ham og hans 
institut. Han gjorde det med en dyb indlevelse i, hvilke forudsa:tninger den enkelte havde og han 
stimulerede menneskene omkring sig til at lade de lyse og positive sider af deres bevidsthed pra:ge 
arbejdet i Sagens tjeneste. Han var tillige uhyre talmodig og langmodig, nar han modte de uundgaelige 
ufa:rdige sider hos medarbejdere, samarbejdspartnere og andre han var i beroring med. 

Du skriver, at Sam Zinglersen skulle have a:ndret sin holdning til MI pa grund af3 forhold, 1) at 
ledelsen ikke stottede ham, 2) at hans regnskaber ikke blev gennemgaet og klarlagt for ham og hans 
bestyrelse og 3) at hans revisor bema:gtigede sig hans ejendom ·~ 

Det rigtige rna va:re at oplyse, at disse forhold drejer sig om Sams private forlagsselskab, som Mljo 
ikke har haft part i. I dette selskabs bestyrelse har Sam og Finn Bentzen siddet sammen i 15 ar og 
sagen mellem dem drejede sig om, at selskabet Finn Bentzen Invest A/S havde kobt en majoritetsandel 
af anparteme. Det endte med, at disse anparter blev solgt tilbage til Sams selskab. 

Du skriver, at Sam a:ndrede sit testamente, saledes at MI som arving blev erstattet afhans egen fond. 
Denne Sams egen fond har navnet "Sam Zinglersens Fond" ogden har siden 1988 staet for etablering 
og drift·afMartinus' bamdomshjem Moskilvad. Det rigtige rna va:re at oplyse, at der ved a:ndringen af 
testamentet, som fandt sted 2 liz maned f0r Sams bortgang, blev indf0jet en bestemmelse om, at arven 
kunne flyttes til en fi:ett nyoprettet fond, i hvis vedta:gter du selv er indskrevet som navngivet 
bestyrelsesmedlem tillige med Majken B0g. · 


